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Česky se učí i dcera konzula
Mladá fronta Dnes, 11.08.2009
Dobruška/Potomci emigrantů z celého světa přijeli do Dobrušky na Rychnovsku hledat své kořeny.
Paní Margaret z amerického Baltimoru nemá žádného českého předka, ale na kurzu češtiny, které každoročně pořádá
Ústav jazykové a odborné přípravy Univerzity Karlovy v Dobrušce, je už podeváté. V roce 1994 přijela na doporučení
krajanského spolku do České republiky poprvé.
"Česká republika se mi hodně líbí, miluji její hudbu, a to moderní i klasickou," říká šedesátiletá profesorka anglického
jazyka. K zájmu o Česko ji přivedla hudba a historie. Svůj měsíční pobyt na kurzu si paní Margaret pravidelně o několik
týdnů prodlužuje.
"Už tady mám své kamarády a s nimi jezdíme hlavně po zámcích a památkách. Letos je ale u nás velká krize, a tak
nevím, jak budou mé kurzy na univerzitě probíhat - je málo studentů," říká.
Margaret je přesvědčena, že se k nám dostane i podesáté. "To budu mít takové jubileum, moc si přeji, aby to dopadlo
a já mohla opět přijet," říká žena, která si osm kurzů v Dobrušce hradila ze svého.
"Šedesáti vybraným stipendistům je měsíční pobyt hrazen, další zájemci si mohou výuku hradit sami. Jsou to především
ti, kteří přijíždějí opakovaně, protože do programu stipendia mohou být zařazeni jenom jednou," řekl organizátor kurzu
Daniel Křivánek.
Zájem o výuky češtiny mělo letos 180 zájemců z celého světa. Do programu je navrhují místní krajanské spolky.
"Kromě Antarktidy máme zastoupení ze všech kontinentů, z 35 zemí. Jde buď o cizince, nebo emigranty druhé generace,
kteří sice češtinu ovládají, ale chtějí se v ní zdokonalit a také poznat zemi svých předků," uvedl Křivánek. Tento typ kurzu
není určen obchodníkům nebo manažerům, ale hlavně těm, kteří mají k naší zemi citový vztah.
Proto se výuka v Dobrušce nesoustředí pouze na samotný český jazyk, ale jeho součástí je hudební výchova, znalost
historie a geografie a také cyklus přednášek na různá témata.
Studium je rozděleno do šesti tříd dle úrovně kurzistů. Nejmladším letošním účastníkem je třináctiletá dcera izraelského
konzula, nejstarším pak jeho devadesátiletá matka. "Všichni bydlí a stravují se v našem studijním středisku. Občas se
pochopitelně přihodí nějaké potíže, v loňském roce byla asi nejtěžší chvíle, když se nám na výletě v Hradci Králové
ztratilo pět účastníků. Zalarmovali jsme policii a pak se ukázalo, že se do Dobrušky dopravili na vlastní pěst. Pro některé
národy hodinka nic neznamená," zavzpomínal Křivánek. A dodal, že oblíbeným tmelícím prvkem v Čechách je pro
frekventanty klasicky pivo, k jídlu pak většinou hledají knedlíky.


